

МИНИСТЕРСТВО ОБРАЗОВАНИЯ И НАУКИ РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ

ВЕСТНИК
ТОМСКОГО
ГОСУДАРСТВЕННОГО
УНИВЕРСИТЕТА

ИСТОРИЯ

TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL OF HISTORY

Научный журнал

2017

№ 48

Зарегистрирован в Федеральной службе по надзору в сфере
массовых коммуникаций, связи и охраны культурного наследия
(свидетельство о регистрации ПИ № ФС 77-29498 от 27 сентября 2007 г.)

Подписной индекс 44014 в объединённом каталоге «Пресса России»

Журнал включен в «Перечень рецензируемых научных изданий, входящих
в международные реферативные базы данных и системы цитирования,
в которых должны быть опубликованы основные научные результаты диссертаций
на соискание ученой степени кандидата наук, на соискание ученой степени доктора наук»,
Высшей аттестационной комиссии

**РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ НАУЧНОГО ЖУРНАЛА
 «ВЕСТНИК ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО
 УНИВЕРСИТЕТА. ИСТОРИЯ»**

Галажинский Эдуард Владимирович, д-р психол. наук, проф., ректор Томского государственного университета; **Дацишн Владимир Григорьевич**, д-р ист. наук, проф., зав. кафедрой всеобщей истории Сибирского федерального университета (Красноярск); **Иванова Наталья Анатольевна**, д-р ист. наук, главный научный сотрудник Института Российской истории РАН (Москва); **Кирюшин Юрий Федорович**, д-р ист. наук, проф., президент Алтайского гос. университета (Барнаул); **Красильников Сергей Александрович**, д-р ист. наук, проф., зав. кафедрой отечественной истории Новосибирского государственного университета; **Лузянин Сергей Геннадиевич**, д-р ист. наук, проф., зам. директора Института Дальнего Востока РАН; **Мерлин Од**, д-р политической истории, проф. Свободного университета Брюсселя (Бельгия); **Саква Ричард**, PhD, проф. Кентского университета (г. Кентербери, Соединенное королевство Великобритании и Северной Ирландии); **Функ Дмитрий Анатольевич**, д-р ист. наук, проф., зав. кафедрой этнологии Московского государственного университета; **Ермекбай Жарас Акишевич**, д-р ист. наук, проф. кафедры социально-гуманитарных дисциплин Казахстанского филиала МГУ (Астана); **Суляк Сергей Георгиевич**, канд. ист. наук, гл. ред. международного исторического журнала «Русин», президент общественной организации «Русь» (Молдавия)

**РЕДАКЦИЯ КОЛЛЕГИЯ ЖУРНАЛА
 «ВЕСТНИК ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО
 УНИВЕРСИТЕТА. ИСТОРИЯ»**

Зиновьев Василий Павлович, главный редактор, д-р ист. наук, проф., зав. кафедрой отечественной истории, декан исторического факультета; **Румянцев Петр Петрович**, ответственный секретарь, канд. ист. наук, доцент; **Фоминых Сергей Фёдорович**, д-р ист. наук, проф., зав. кафедрой современной отечественной истории; **Харусь Ольга Анатольевна**, д-р ист. наук, проф.; **Шиловский Михаил Викторович**, д-р ист. наук, проф., зав. кафедрой истории России Новосибирского государственного университета

**EDITORIAL COUNCIL OF THE
 «JOURNAL OF TOMSK STATE UNIVERSITY.
 HISTORY»**

Galazhinsky Eduard V., Dr. of Psychology, Professor, Rector of Tomsk State University; **Datsyshen Vladimir G.**, Dr. of History, Professor, Head of the Department of World History, Siberian Federal University (Krasnoyarsk); **Ivanova Natalia A.**, Dr. of History, Senior Researcher, Institute of Russian History of the Russian Academy of Sciences (Moscow); **Kiryushin Yury F.**, Dr. of History, Professor, President of Altai State University (Barnaul); **Krasilnikov Sergey A.**, Dr. of History, Professor, Head of the Department of Russian History, Novosibirsk State University; **Luzyanin Sergey G.**, Dr. of History, Professor, Deputy Director, Institute of Far Eastern Studies of the Russian Academy of Sciences; **Merlin Aude**, PhD (History), Professor of the Free University of Brussels (Belgium); **Sakwa Richard**, PhD (History), Professor of the University of Kent at Canterbury (Great Britain); **Funk Dmitry A.**, Dr. of History, Professor, Head of the Department of Ethnology of Moscow State University; **Ermekbay Zharas A.** Dr. of History, Professor of Department of social and humanitarian disciplines of Kazakhstan Moscow State University branch (Astana); **Sulyak Sergey Georgiyevich**, PhD of History, editor-in-chief of the international historical magazine «Rusin», president of public organization «Rus'» (Moldova)

**EDITORIAL BOARD OF THE
 «JOURNAL OF TOMSK STATE UNIVERSITY.
 HISTORY»**

Zinoviev Vasiliy P., Editor-in-Chief, Dr. of History, Professor, Head of the Department of Russian History, Dean of the Faculty of History; **Rumyantsev Peter P.**, Executive Editor, PhD (History), Associate Professor of the Department of Russian History; **Fomynkh Sergey F.**, Dr. of History, Professor, Head of the Department of Modern Russian History; **Kharus Olga A.**, Dr. of History, Professor of the Faculty of History; **Shilovsky Mikhail V.**, Dr. of History, Professor, Head of the Department of Russian History, Novosibirsk State University

Журнал включен в базу данных Emerging Sources Citation Index в Web of Science Core Collection.
 Журнал включен в базу данных Russian Science Citation Index на Web of Science.

The Journal is included in the Emerging Sources Citation Index in the Web of Science Core Collection.
 The Journal is included in the Russian Science Citation Index and put on the Web of Science.

СОДЕРЖАНИЕ

К 85-ЛЕТИЮ ПРОФЕССОРА
А.Н. ЖЕРАВИНОЙ

Зиновьев В.П. Анисе Нурлгаяновне Жеравиной – 85 лет	5
Бойко В.П. Русское купечество в пьесах А.Н. Островского и в статьях его критиков	6
Ворошилова А.С. Межконфессиональное взаимодействие и «борьба за паству» в переселенческой деревне Сибири на рубеже XIX–XX в.	14
Воскресенская М.А. Феномен Серебряного века: проблемное поле культурно-исторического осмысливания	20
Данилевский И.Н. Семантика опричного дворца и смысл опричнины: к вопросу о системе доказательств в исторической реконструкции	29
Дутчак Е.Е., Васильев А.В., Колосова Г.И., Сербина Г.Н. Оцифровка как «ящик Пандоры»: исследовательские перспективы online презентации старообрядческих книжных коллекций	38
Жеравина О.А. Историк Саламанки Педро Чакон и его гравированный портрет из фондов Строгановской библиотеки	44
Керов В.В. Екатеринбург, Томск, далее везде: какая она, российская история «городской повседневности», и зачем она нужна?	50
Китанина Т.М. Конец крупнейшей волжско-сибирской торговой фирмы: национализация предприятий торгового дома «И.Г. Стакхеева наследники» 1917–1918 гг.	60
Козлова Н.В. «Принимать рекрут годных, здоровых и взрачных, в указанныя лета и меру...» (рекрутская система в России XVIII в. в антропологическом аспекте)	67
Комисаренко А.И. Социальная структура поселений региона Нижней Вычегды во второй половине XVII в.	72
Косых Е.Н. О социально-экономических волнениях среди населения Томской губернии накануне и в революционном 1917 г.	76
Мауль В.Я. Как поссорились Иван Иванович с Егором Гавриловичем (из истории якутской политической ссылки)	80
Скубневский В.А. «Бывшие». Купечество Барнаула после 1917 г.	88
Соболева Т.Н., Кухаренко А.Е. Проблема мирских оброчных статей и создание первых механизмов ее разрешения в Алтайском горном округе в 1861–1869 гг.	94
Томилов Н.А. Томск в моей судьбе историка	100
Усков И.Ю. Земледельческое население Среднего Притомья в XVIII в.	104
Черкасова М.С. Община и церковь на севере России накануне Петровских реформ	109
Шевцов В.В. К.М. Голодников – критик, автор и редактор «Тобольских губернских ведомостей»	114

ПРОБЛЕМЫ ОТЕЧЕСТВЕННОЙ ИСТОРИИ

Перетятько А.Ю. «Мы ненавидим всею силою нашего сердца рабский произвол, который царствовал во всех частях вашего управления»: о причинах непопулярности атамана М.И. Черткова на Дону	118
Дугаров В.Д., Казанцева Н.Г. Государственная таможенная политика и ее местная реализация в приграничных регионах в конце XIX – начале XX в.	128
Федосов Е.А. «Вперед к великой цели!»: образ СССР и Китая в агитационных плакатах 1940–1960-х гг.	136

CONTENTS

TO THE 85 ANNIVERSARY
OF PROFESSOR A.G. ZHERAVINA

Zinoviev V.P. Anisa Nurlgayanovna Zheravina – 85 years old	5
Boyko V.P. Russian merchants in plays by A.N. Ostrovsky and in the articles of his critics	6
Voroshilova A.S. The inter-confessional interaction and «struggle for congregation» in a migrant village of Siberia at the cusp between the 19th and 20th centuries	14
Voskresenskaya M.A. The Phenomenon of the Silver Age: the Problem Field of Historical-Cultural Comprehension	20
Danilevsky I.N. Semantics of the Oprichny Palace and the Sense of the Oprichnina: to the Question of the Evidence System in the Historical Reconstruction	29
Dutchak E.E., Vasiliev A.V., Kolosova G.I., Serbina G.N. Digitization as a Pandora's box: research perspectives of online Old Believers' book collections	38
Zheravina O.A. The historian of Salamanca Pedro Chacon and his engraved portrait from Stroganovs library collection	44
Kerov V.V. Ekaterinburg, Tomsk, Further Everywhere: What is the Russian "City Every Day Life" History and Why It is Necessary?	50
Kitanina T.M. The end of the major Volga-Siberian trading company: nationalization of enterprises of trading house «I.G. Stakheev's successors» 1917–1918	60
Kozlova N.V. «To accept the recruits suitable, healthy and prepossessing, in stated age of summer and the measure...» (recruiting system in Russia of the 18th century in anthropological aspect)	67
Komissarenko A.I. Social structure of villages of the lower Vychegda region in the second half of the 17th century	72
Kosyh E.N. Social and economic unrest among the population of Tomsk province on the eve and in revolutionary 1917	76
Maul V.Ya. How Ivan Ivanovich quarreled with Egor Gavrilovich (from the history of the Yakut political exile)	80
Skubnevsky V.A. "Former Members of the Old Regime". Barnaul Merchanty after 1917	88
Soboleva T.N., Kukharenko A.E. The peasant rental area problem and creation of the first elimination mechanisms in Altai mountain district in 1861–1869	94
Tomilov N.A. Tomsk in my fortune of historian	100
Uskov I.Yu. The agricultural population of the Middle Pritomye in the 18th century	104
Cherkasova M.S. The community and the church in the North of Russia on the eve of the Peter's reforms	109
Shevtsov V.V. K.M. Golodnikov – critic, author and editor of «Tobolsk provincial sheets»	114

PROBLEMS OF HISTORY OF RUSSIA

Peretyatko A.Y. «We hate with all force of our hearts slave tyranny, which reigned in every part of your governance»: about the reasons for the unpopularity of the ataman M.I. Chertkov on the Don	118
Dugarov V.D., Kazantzeva N.G. The state customs policy and its local implementation in border regions at the end of 19 – the beginning of the 20 centuries	128
Fedosov E.A. «Forward to the great aim!»: the image of the USSR and China in propaganda posters of 1940–1960s.	136

РЕЦЕНЗИИ И НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ

- Бойко В.П.** Рецензия: Румянцев П.П. Служебный персонал золотопромышленных предприятий Сибири в XIX – начале XX в. Томск : Издательский Дом ТГУ, 2016. 308 с. 145
- Фоменко С.В.** Рецензия: Е.В. Хахалкина. Между Европой и империей: политика Великобритании в отношении европейской интеграции и деколонизации. 1945–1964 гг. Томск : Изд-во Том. ун-та, 2016. 334 с. 147

СВЕДЕНИЯ ОБ АВТОРАХ 150

REVIEWS AND SCIENTIFIC LIFE

- Boyko V.P.** Review: Rumyancev P.P. The staff of the gold-mining enterprises of Siberia in the 19 – early 20 century. Tomsk : TSU Publishing House, 2016. 308 p. 145
- Fomenko S.V.** Review: E.V. Khakhalkina. Between Europe and the Empire: British policy towards European integration and decolonization in 1945–1964. Tomsk : Tomsk State University Press, 2016. 334 p. 147

INFORMATION ABOUT THE AUTHORS 150